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A Magyar Gyógyszerésztudományi Társaság Kórházi Gyógyszerészeti Szervezete 
2012. május 17-19. között Szegeden, a Hunguest Hotel Forrásban tartotta a kétévenként 
megrendezésre kerülı kongresszusát.  

A szakmai rendezvény regisztrált résztvevıinek száma 310 volt, a szők három napos 
program alatt 43 verbális elıadás hangzott el, továbbá egy Szakmapolitikai Kerekasztal, 
illetve egy Szakmapolitikai Fórum keretében további lényeges aktuális kérdések kerültek 
részletes megvitatásra. A tudományos programot szerény mérető, de nagy gyakorlati 
hasznosságú szakkiállítás egészítette ki. 

A szakmai programok megfelelı technikai hátterét, illetve a szimpózium színvonalas 
és gördülékeny lebonyolítását - szokás szerint - a Club Service Rendezvényszervezı Iroda 
biztosította.  
 
 

Megnyitó ünnepség 
 
 

A szimpózium ünnepélyes megnyitójára május 17-én - csütörtökön - 13 órakor a Hotel 
Forrás Juhász Gyula Konferenciatermében került sor. Jánosi Gabriella a SzTE Egyetemi 
Gyógyszertár fıgyógyszerésze, mint házigazda levezetı elnök, elsıként a rendezvény 
fıvédnökét, Prof. Vincze Zoltánt a Magyar Gyógyszerésztudományi Társaság elnökét, majd 
Higyisán Ilonát a Kórházi Gyógyszerészeti Szervezet elnökét, a kongresszus fıszervezıjét 
köszöntötte. Ezt követıen üdvözölte a védnököket Prof. Botz Lajost az Egészségügyi Szakmai 
Kollégium Kórházi Klinikai Gyógyszerészeti Tagozat elnökét és Trestyánszky Zoltánt az 
Egészségügyi Szakmai Kollégium Kórházi Klinikai Gyógyszerészeti Tanács elnökét. 
Köszöntötte a kongresszus Tudományos és Szervezı Bizottságainak elnökeit és tagjait, a 
szegedi Gyógyszerésztudományi Kar megjelent oktatóit, a kongresszus vendégeit, résztvevıit 
és kiemelt tisztelettel a tudományos rendezvény aktív résztvevıit, az elıadókat. Ezt követıen 
felkérte Higyisán Ilonát a Kórházi Gyógyszerészeti Szervezet elnökét, kongresszusi megnyitó 
beszédének a megtartására. 

Elnök Asszony megnyitó beszédében utalt rá, hogy Szeged városában már több 
alkalommal is sikeres - 1993-ban például jelentıs nemzetközi részvételő - kongresszust 
rendeztünk, így jó ötletnek tőnt ismét a „napfény városát” választani a rendezvény 
helyszínének. Mindig nagy dilemmát okoz egy rendezvény tudományos programjának 
meghatározása, nem volt ez másképpen most sem. Végül a Tudományos Bizottság a 
kongresszus mottójaként a „Hogyan tovább kórházi gyógyszerészet? Megvalósult és 
megvalósítandó feladatok.” javaslatot fogadta, mely eléggé átfogó megfogalmazás ahhoz, 
hogy lehetıség legyen egy hosszabb korszak eredményeinek a kritikus áttekintésére, illetve a 
kórházi gyógyszertárak jövıjét meghatározó távlati elképzelések, szakmai irányok 
megfogalmazására.  

Higyisán Ilona röviden felvázolta a Kórházi Gyógyszerészeti Szervezet utóbbi egy 
éves idıszakának eredményeit, kiemelve a fiatal intézeti gyógyszerészek magas szintő 
szakmai helytállását, illetve a hazai szakmai szervezetekkel folytatott aktív és eredményes 
együttmőködés jelentıségét, amelyet jól példáz az is, hogy a kongresszus zárónapjának 
tudományos elıadásai a Magyar Kísérletes és Klinikai Farmakológiai Társasággal 



együttmőködve kerül lebonyolításra. A nemzetközi társszervezetek munkáiban is egyre 
nagyobb szerepet vállalnak a magyar kórházi gyógyszerészek, ennek elismeréseként 
júniusban az európai kórházi gyógyszerészek éves közgyőlése, míg ısszel az onkológiai 
gyógyszerészek nemzetközi rendezvényének lesz helyszíne Budapest. 

Végezetül röviden felvázolta a kongresszus, a kórházi gyógyszerészet több fontos 
területét is érintı átfogó programját, mely garanciát jelent az elkövetkezendı napok szakmai 
hasznosságát illetıen.  

 
A rövid bevezetıt követıen Vincze Zoltán professzor Úr a Magyar 

Gyógyszerésztudományi Társaság elnöke köszöntötte a kongresszus résztvevıit, majd Prof. 
Botz Lajos az Egészségügyi Szakmai Kollégium Kórházi Klinikai Gyógyszerészeti Tagozat 
elnöke mondott rövid üdvözlést, hasznos szakmai munkát és kellemes idıtöltést kívánva a 
résztvevıknek.  Trestyánszky Zoltán az Egészségügyi Szakmai Kollégium Kórházi Klinikai 
Gyógyszerészeti Tanács elnöke, köszöntı szavai végén Regdon Géza tanár Urat, mint volt 
osztályfınökét köszöntötte abból az alkalomból, hogy a napokban töltötte be 80. életévét. 
Ezúton is kívánunk neki jó egészségben, további hosszú életet!  Ezt követıen kedves 
momentumként Zsoldosné Ferencné Jeremiás Ildikó kapott egy szép csokor virágot, akire a 
Szegeden korábban végzett gyógyszerész kollégák mindig hálás szívvel gondolnak 

A megnyitó ünnepi hangulatát tovább emelte Jánosi Gabriella fıgyógyszerésznı 
elıadása, melyben a most 90 éves SzTE Klinikai Centrum Gyógyszertár (korábban Egyetemi 
Gyógyszertár) történetét ismertette 1922-es alapításától napjainkig. Elıadásában 
összehasonlítást tett a kolozsvári (elsı vezetıje: Dr. Issekutz Hugó) és a szegedi egyetemi 
gyógyszertárak (elsı vezetıje: Dr. Dávid Lajos) története és fejlıdése között, részletesen 
bemutatva Issekutz Hugó és Dávid Lajos szakmai sikerekben gazdag életútját.    

 
A megnyitó ünnepség végén kitüntetések átadására került sor. A Magyar 

Gyógyszerésztudományi Társaság Kórházi Gyógyszerészeti Szervezete elıterjesztésében, a 
Magyar Gyógyszerésztudományi Társaság elnöksége Dávid Lajos Emlékérmet - amely a 
magyar kórházi gyógyszerészek legrangosabb elismerése - adományozott Csonka Péter, 
Hornyák Judit, Kis Szölgyémi Mónika és Olasz József kollégák részére, a több évtizeden át 
tartó kiemelkedı szakmai, tudományos és társadalmi munkájuk elismeréseként. 

A kitüntetéseket Prof. Vincze Zoltán a Magyar Gyógyszerésztudományi Társaság 
elnöke, valamint Higyisán Ilona a Kórházi Gyógyszerészeti Szervezet elnöke együtt adta át. 

 
A Kórházi Gyógyszerészeti Szervezet 2001-ben alapította a Kórházi 

Gyógyszerészetért Emlékérmet, amely a kórházi gyógyszerészek szakmapolitikai munkáját 
jelentısen elısegítı személyek tevékenységének az elismerésére adományozható.  

Az emlékérmet a kongresszus alkalomból az intézeti gyógyszerészetet és az intézeti 
gyógyszerellátást támogató kimagasló szakmai munkája elismeréséül Feller Antal 
vezérigazgató Úrnak (Hungaropharma Zrt.), valamint a kórházi gyógyszerészek szakmai és 
érdekvédelmi tevékenységének támogatásáért, illetve a Kórházi Állandó Bizottság 
létrehozásában, továbbá az országos illetıségő Kórházi-Klinikai Területi Szervezet 
megalakításában nyújtott aktív közremőködéséért Horváth Tamás Úrnak a Magyar 
Gyógyszerészi Kamara volt elnökének adományozta a Kórházi Gyógyszerészeti Szervezet 
elnöksége. 

A kitüntetéseket Higyisán Ilona a Magyar Gyógyszerésztudományi Társaság Kórházi 
Gyógyszerészeti Szervezete elnöke, valamint Trestyánszky Zoltán az Egészségügyi Szakmai 
Kollégium Kórházi Klinikai Gyógyszerészeti Tanács elnöke adta át. 

 



Végezetül Prof. Vincze Zoltán a Magyar Gyógyszerésztudományi Társaság elnöke 
bejelentette, hogy Hankó Balázs, Hajagosné Hümpfner Rózsa és Katonáné Turai Erika 
Societas Pharmaceutica Hungarica kitüntetésre való felterjesztését az MGYT elnöksége 
jóváhagyta, azonban a kitüntetések átadására országos MGYT rendezvényen kerül majd sor. 
 

A kitüntetett kollégáknak ezúton is szívbıl gratulálunk és további sikeres 
munkájukhoz jó egészséget kívánunk! 

 
A megnyitó ünnepség a kitüntetések átadásának ünnepélyes pillanataival zárult, majd 

Kis Szölgyémi Mónika elıadásával megkezdıdött a kongresszus szakmai programja. 
 
 
 

A szimpózium tudományos programja 
 
 

 
Amikor a jelenlegi, sorrendben a XVIII. Kongresszus lehetséges témáján 

gondolkoztunk egyértelmő volt a felelısök számára, hogy az utóbbi két évben bekövetkezett 
pozitív változásokat be kell mutatni, válaszolnunk kell arra a kérdésre, hogy mennyire sikerült 
elıre lépni azon a téren, amit összefoglalóan klinikai gyógyszerészi szolgálatnak 
nevezhetünk. Ez a gondolat fogalmazódott meg a kongresszusi mottóban: „Hogyan tovább 
kórházi gyógyszerészet?  Megvalósult és megvalósítandó feladatok.” 

 
Ahhoz, hogy a feladatokat reálisan számba vehessük szükségesnek látszott egy átfogó 

kérdıíves felmérés végzése, amely a Kórházi Klinikai Gyógyszerészeti Tagozat és Tanács 
kezdeményezésére az elmúlt év második felében zajlott le. Ezen felmérés eredményeinek 
bemutatásával indult a tudományos program, amelyben Kis Szölgyémi Mónika a hazai 
adatokat az EAHP (European Association Hospital Pharmacist) 2010-ben végrehajtott 
felmérésének eredményivel is összevetette.  

A 2011. évi felmérésbe 85 kórházi gyógyszertár adatai kerültek be, amely minden 
korábbi ilyen irányú kezdeményezésnél lényegesen jobb arány. Ebbıl egyértelmően látszik, 
hogy a magyar kórházakban dolgozó gyógyszerészek többsége a nyugdíjkorhatárhoz közel 
álló, azonban annyi jó hír elmondható, hogy a 35 év alatti kollégák aránya megközelíti a  
25%-ot. A hazai kórházi gyógyszerészek munkaterhelésére jellemzı, hogy a 100 kórházi 
ágyra jutó átlagos gyógyszerész szám az európai átlag fele, azaz 100 ágyanként „fél” 
gyógyszerész. Ilyen személyi ellátottság mellett, csak átlagon felüli energiával és munkaidı 
kihasználtsággal lehet a vállalt és kapott feladatokat teljesíteni 

 
A „helyzet-jelentés” után kezdıdött a tényleges program, amely a szakmai blokkok 

mellett szakma-politikai „kerekasztalokkal” is kibıvült.  
 

A szakmai ülésszakok témái a következık voltak: 
 

• Kórházi gyógyszerosztás új utakon; automatizált rendszerek: bemutatásra kerültek a 
hagyományos és automatizált - HD Medi és SwissLog - rendszerek napi mőködésének 
biztosítására tett szakmai/mőszaki intézkedések 

• Onkológiai gyógyszerkészítés, biztonság: a CATO rendszer és a további a biztonsági 
eszközök jelentısége a citotoxikus készítmények elıállításánál. Taglaltuk a 



citosztatikumok környezeti kontaminációjának veszélyeit, valamint a daganat ellenes 
gyógyszerek által okozott mellékhatások kezelésének lehetıségeit. 

• Magisztrális gyógyszerkészítés: steril és nem steril egyedi igények, pediatriai 
gyógyszerek  

• Gyógyszer és betegbiztonság: gyógyszerelési tévedések, interakciók, farmako-
vigilancia 

• Fájdalomcsillapítás és egyéb terápiás kérdések 
• Klinikai gyógyszervizsgálatok (a Magyar Kísérletes és Klinikai Farmakológiai 

Társasággal történt együttmőködésben szervezett blokk): az etikai bizottságok 
mőködése, a gyógyszerészek lehetséges szerepe a gyógyszerfejlesztés komplex 
folyamatában, különös tekintettel a vizsgáló helyekre, a kórházakra. Hogyan kell, és 
lehet értelmezni a vonatkozó rendeletet? 
 

Szakmapolitikai témák: 
 

• Kórházi gyógyszerbeszerzés és finanszírozás új utakon: az Országos 
Gyógyszerterápiás Tanács feladatai, az egységes gyógyszerlista várható elınyei; a 
tételes finanszírozás adminisztrációs útvesztıi 

• MGYK Kórházi-Klinikai Területi Szervezet megalakításának útja: az elfogadott 
MGYK alapszabály módosítás, a szervezet kialakításának operatív lépései 

 
Az elıadások többségét (32) a feladatokat felvállaló és megvalósító kollégák tartották, így 

a fıvárosi Bajcsy Kórház, a BAZ-, Fejér-, Heves-, Szabolcs- és Zala-megyei kórházak, a 
városi kórházak közül a békéscsabai és gyöngyösi kórházak, továbbá a négy 
gyógyszerészeket képzı egyetem munkatársai szerepeltek az elıadók között.  
 

Felkért elıadóink (11) a következı intézményeket, szervezeteket képviselték: OEP, 
OGYTT, Gyógyszer-nagykereskedık Szövetsége, Gyógyszergyártók képviselıiként az 
Astellas, Braun, Fresenius, Pharmacenter, Teva elıadói, MGYK, Magyar Kísérletes és 
Klinikai Farmakológiai Társaság. 
 

A program gazdagsága, illetve az elıadások által teljes mértékben „kihasznált” idı miatt 
vitára sajnos csak kevésszer adódott lehetıség, de amikor mód nyílt rá, mindig élénk 
diszkusszió bontakozott ki. Az onkológiai gyógyszerbiztonságot növelı, vagy garantáló 
eszközök bemutatója ugyancsak élénk érdeklıdés mellett zajlott. 

 
 Az élvezetes és hasznos elıadások mellett a Botz Lajos professzor által moderált 
Szakmapolitikai Kerekasztal keretében - melynek témája a „Kórházi gyógyszerbeszerzés és 
finanszírozás új utakon” volt - felkért elıadóként Balogh Illés Gyula fıosztályvezetı (OEP 
Finanszírozási Fıosztály) a finanszírozó, Sándor Marianna kereskedelmi vezérigazgató 
(Euromedic Pharma Zrt.) a Gyógyszernagykereskedık Szövetségének elnökeként a gyógyszer 
nagykereskedelem és Hankó Balázs fıgyógyszerész (SE) mint az Országos Közbeszerzési 
Tanács titkára a hatóság képviseletében elemezték a hazai gyógyszerellátás aktuális helyzetét. 
A kórházakban tapasztalt tényeket, véleményeket, kritikákat és az embert próbáló szakmai 
kihívásokat kórházi gyógyszerészi oldalról Turai Erika és Sebık Szilvia elıadása foglalta 
össze.  
 
 Végezetül meg kell említenünk, hogy a kongresszus zárónapján lebonyolításra 
került egy Szakmapolitikai Fórumnak is, amely Póka Gábor levezetı elnökletével a Magyar 



Gyógyszerészi Kamara országos illetıségő Kórházi-Klinikai Területi Szervezete 
megalakításával kapcsolatos jogi és szervezési eredményeket, illetve a közeljövı lényeges 
teendıit ismertették Sohajda Attila MGYK alelnök, illetve Hajagosné Hümpfner Rózsa 
KGYSZ alelnök elıadásaikban. Ezt követıen Higyisán Ilona számolt be a bérrendezés 
kapcsán tett hivatalos lépéseinkrıl, amelyet az illetékesek ez idáig érdemi válaszra sem 
méltattak, majd a Fórum a résztvevık hozzászólásaival zárult. 
 
 Megítélésünk szerint - és ezt az eddigi pozitív visszajelzések csak megerısítik -, 
ismételten egy színvonalasan lebonyolított, tartalmas tudományos rendezvénnyel bizonyította 
a hazai kórházi gyógyszerészet töretlen életképességét és magas szakmai kvalitását. 

 
 
      Prof. Soós Gyöngyvér               Szabó Csongor  
Tudományos Bizottság elnöke         Szervezı Bizottság elnöke 


